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مدیر پژوهشکده مطالعات و تحقیقات منابع آب موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو :
 نصف شدن آب موجود در سدها صرفه جویی 

در مصرف را ضروری کرده است
مدیر پژوهشکده مطالعات و تحقیقات منابع 
آب موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو گفت: 
آب موجود در سدهای کشور به نصف رسیده 
است و صرفه جویی برای گذار از شرایط کم 

آبی ضروری است.
اشــکان فرخ نیا افزود: کسری بزرگی در مخازن آب 
زیرزمینی کشور شاهدیم و این کسری سال به سال هم 
بویژه در مناطق مرکزی، خشک و نیمه خشک بیشتر 

می شود. وی در جواب این سوال که وضعیت سدهای مهم کشور چگونه اند؟، اظهارداشت : 
۱۳ سد حوضه آبریز دریاچه در مجموع یک میلیارد و ۲۲۳ میلیون متر مکعب آب دارند که نسبت 
به سال آبی پارسال)ابتدای مهر۱۳۹۹ تا پایان شهریور ۱۴۰۰( ۵ درصد افزایش را نشان می دهد.
وی ادامه داد: سد زاینده رود اصفهان ۳۵۵ میلیون متر مکعب آب دارد که نسبت به سال آبی 

پارسال ۸ درصد کاهش یافته است.
فرخ نیا با بیان اینکه تهران پنج ســد دارد که در مجموع ۵۰۷ میلیون متر مکعب آب دارند 
که نسبت به سال آبی پارســال ۳۵ درصد کاهش دارند، افزود: سد دوستی خراسان رضوی 
هم ۳۲۴میلیون متر مکعب موجودی آب دارد که نسبت به پارسال ۳۴درصد کاهش را نشان 

می دهد.
مدیر پژوهشکده مطالعات و تحقیقات منابع آب موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو گفت:خراسان 
شمالی هم سد شیرین دره با ۴۱ میلیون آب دارد که نسبت به پارسال ۲۳ درصد کاهش یافته 
اســت. وی ادامه داد: از مجموع۱۰ سد خوزستان که بر روی هم چهارده  میلیارد و ۷ میلیون 
متر مکعب دارند کاهشی ۹ درصدی دارند. وی گفت: سدهای حوضه قمرود شامل گلپایگان، 
کوچری با مجموع ۱۳۰ میلیون متر مکعب که نسبت به پارسال ۲۵ درصد کاهش و سد پانزده 

خرداد با ۷۸ میلیون متر مکعب و کاهش ۲۳ درصدی نسبت به پارسال را نشان می دهند.
فرخ نیا با اشاره به اینکه سد کوثر در کهگلویه و بویراحمد ۴۹۲ میلیون متر مکعب آب دارد 
که نسبت به پارسال ۳درصد کاهش یافته است، افزود: سدیامچی در اردبیل ۳۸ میلیون متر 
مکعب آب داردبا کاهش ۱۶ درصدی نسبت به پارسال روبرو است. وی ادامه داد: سد رییسعلی 
دلواری بوشــهر نیز ۳۸۹ میلیون متر مکعب آب دارد که نسبت به پارسال ۱۰درصد کاهش 

نشان می دهد.
مدیر پژوهشکده مطالعات و تحقیقات منابع آب موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو گفت: چاه 
نیمه های یک، دو، سه و چهار استان سیستان و بلوچستان بر روی هم ۲۶۳ میلیون متر مکعب 

آب دارند و نسبت به پارسال کاهش ۱۰۲ درصدی دارند.
فرخ نیا گفت:در استان فارس سدهای درودزن، ملاصدرا ۷۷۳ میلیون متر مکعب آب دارند 

با رشد ۱۰ درصدی و سد سلمان فارسی با ۶۴۳ میلیون متر مکعب کاهش ۱۲ درصد دارد.
وی افزود:سد سفید رود گیلان هم ۷۸۸ میلیون متر مکعب آب دارد که در مقایسه با سال آبی 
پارسال ۲۶ درصد کاهش یافته است. وی ادامه داد: سد کمال صالح در استان مرکزی ۵۹ میلیون 

متر مکعب آب دارد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۲۲ درصد کاهش را نشان می دهد.

پژوهشگر موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو:
 توجه به وضعیت بومی هر منطقه 

در مدیریت صحیح سیلاب حائز اهمیت است
کارشناس پژوهشی گروه مدیریت کمی و 
کیفی حوضه های آبریز پژوهشکده مطالعات 
و تحقیقات منابع آب موسسه تحقیقات آب 
گفت: کارآمدسازی امدادرسانی و امدادپذیری 
مدیریت بحران سیل باید متناسب با وضعیت 

بومی هر منطقه باشد.
مهشید طالبی صومعه سرایی درباره مدیریت صحیح 
در سیلاب ها افزود: باید در مدیریت صحیح سیلاب از 

مشــکلات تمرکزگرایی آموزشی در مدیریت بحران )که به دلیل شرایط مرکز کشور بیشتر 
مبتنی بر مواجهه با زلزله است( کاسته شود تا از شوک های اجتماعی ناشی از ناآگاهی در شرایط 

بحران جلوگیری شود.
وی با اشاره به انجام مطالعه ای موردی درباره سیل استان گلستان در موسسه تحقیقات آب 
وزارت نیرو ادامه داد: نتایج بررسی های موسسه تحقیقات آب نشان داد که مسائل اجتماعی در 

سطح خرد و کلان در مدیریت سیلاب در استان گلستان نقش بسزایی دارد.
این پژوهشگر موسسه تحقیقات آب خاطرنشان کرد: مسائل اجتماعی مختلفی قبل، حین و 
بعد از سیلاب در استان گلستان وجود دارد که بدون لحاظ آن ها دامنه مخاطرات در برابر این 

واقعه طبیعی تشدید خواهد شد.
طالبی صومعه سرایی گفت: در پروژه ای پژوهشــی که در این باره انجام گرفت، ابتدا همه 
اســناد و قوانین موجود در رابطه با مدیریت سیلاب بررسی شده و بعد از آن به بررسی شرح 
وظایف عملکرد نهادهای متولی مدیریت ســیلاب پرداخته شد با این وجود از آنجا که ابعاد 
اجتماعی سیلاب متنوع بوده و مدیریت نهادی تنها یک بعد از مدیریت بحران سیل از منظر 
اجتماعی را در برمی گیرد، بنابراین در گام بعدی با خبرگان سازمانی، دانشگاهی و محلی در 
استان گلستان در رابطه با شناسایی مهم ترین مسائل اجتماعی سیلاب در مناطق مختلف 
مصاحبه نیمه ساختاریافته تلفنی انجام شده و از طریق کدگذاری سه گانه مهم ترین مقوله ها در 

این زمینه جمع آوری شد.
وی ادامه داد: نتایج نشان داد که اگرچه وظایف وزارت نیرو در این زمینه طی سال های اخیر 
فراتر از مهار ســیلاب بوده و به امر پیش بینی و مطالعات سیلاب نیز توجه شده است، اما در 

برنامه های توسعه اخیر )از برنامه چهارم تا ششم( این امر مغفول مانده است.
این کارشناس موسسه تحقیقات آب افزود: از آنجا که بودجه مبتنی بر برنامه است، چنانچه 
این مهم در سیاست گذاری برنامه توسعه نادیده گرفته شود درنهایت نیز مدیریت سیلاب به امر 
فنی فرو کاسته شده و وجوه اجتماعی آن که در بخش مطالعات و پیشگیری بسیار حائز اهمیت 
است، مغفول واقع خواهد شد. همچنین با توجه به اینکه مشارکت یکی از شاخص های حکمرانی 
خوب و همچنین مهم ترین اصل در مدیریت سیلاب است، اما تمهیدات لازم برای مشارکت 
ســاختارمند قبل از وقوع بحران در نظر گرفته نشده است. این امر موجب به مشارکت های 
خودجوش و غیرساختارمندی خواهد شد که طبق گزارش های دریافتی منجر به اغتشاش و 
سردرگمی در امدادرسانی خواهد شد و در حقیقت نیروهای مدنی و اجتماعی آموزش ندیده از 

طریق مشارکت خودجوش نمی توانند همه توانمندی خود را به اجرا درآورند.
طالبی صومعه سرایی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر نتایج بیانگر سطح پایینی از اعتماد نهادی 
افراد بوده است. تهیه مســتندات، پذیرش اشتباهات و شفاف سازی برای اصلاح ذهنیت ها 
و شــایعات در خصوص کم کاری وزارت نیرو یا عمدی بودن رهاســازی آب سد می تواند به 

بازگرداندن اعتماد بین مردم و همراهی آن ها در مدیریت سیلاب های بعدی کمک کند.
وی گفت: چنانچه بالا بردن مشارکت های مردمی از طریق اعتمادسازی و تدوین سازوکار 
مشــارکتی با رویکرد شفاف سازی و برنامه مدیریت محلی سیلاب می تواند نقش مهمی در 

مدیریت بحران سیل داشته و از آسیب های آن بکاهد.
کارشناس موسسه تحقیقات آب ادامه داد: یافته های تحقیق بیانگر این بود که بازتعریف جایگاه 
حقیقی و حقوقی سازمان های مردم نهاد )سمن ها( و نهادهای مردم گرا که نقش خیلی مهمی 
در مدیریت سیلاب دارند در حقیقت رفع موانع فاصله بین سمن ها و دولت و استفاده از پتانسیل 
محبوبیت آن ها از طریق تعریف ســازوکار همکاری با آن ها در مدیریت سیلاب از بسیاری 
هزینه ها و تلاش های دولت و وزارت نیرو خواهد کاست. بر این اساس به رسمیت شناختن و 
تقویت نهادهای مدنی و شبکه های مردمی برای افزایش سرمایه اجتماعی و تدوین و طراحی 
پروتکل هایی برای ایجاد ارتباط نهادمند و نظام مند بین نهادهای مدنی و نهادهای حاکمیتی 
به ویژه سازمان های ذی ربط مدیریت بحران و علی الخصوص وزارت نیرو کمک کننده و هادی 

خواهد بود.

تاثیر تولید روسیه بر سیاست نفتی اوپک پلاس
شش منبع آگاه اعلام کردند اوپک پلاس با وجود پیش بینی کاهش بیشتر 
تولید نفت روسیه، احتمالا به توافق فعلی ادامه می دهد و در نشست پنجم 

مه، با افزایش اندک تولید برای پنجم ژوئن موافقت می کند.
به گزارش ایســنا، اوپک و متحدانش شامل روسیه سرگرم تسهیل محدودیت عرضه کم 
سابقه ای هستند که در اوج بحران پاندمی در واکنش به ریزش تقاضا در سال ۲۰۲۰ به اجرا 
گذاشتند. تحت توافقی که ژوئن سال میلادی گذشته تصویب شد، اوپک پلاس هر ماه تا پایان 
سپتامبر هدف تولیدش را به میزان ۴۳۲ هزار بشکه در روز افزایش می دهد تا به محدودیت 
عرضه خاتمه دهد. ماه گذشته این گروه برای ادامه این روند و افزایش تولید مشابه برای ماه مه 
موافقت کرد. مصرف کنندگان بزرگ که در راس آنها آمریکا دیده می شود، این گروه را برای 
افزایش بیشتر تولید تحت فشار قرار داده اند به خصوص از زمانی که تحریمهای غربی، تولید 
روسیه را متاثر کرده است. با این حال این گروه برای تولید طبق اهداف تعیین شده با مشکل 
روبرو شده است و این وضعیت احتمالا ادامه پیدا خواهد کرد. طبق آمار، با آغاز افت تولید روسیه، 
تولید نفت اوپک پلاس در مارس ۱.۴۵ میلیون بشکه در روز پایینتر از اهداف تولید این گروه 
شد.بر اساس گزارش رویترز، اسناد وزارت اقتصاد روسیه نشان می دهد تولید نفت این کشور در 
سال ۲۰۲۲ حداکثر ۱۷ درصد سقوط خواهد کرد. میزان این کاهش، قابل توجه ترین کاهش از 

دهه ۱۹۹۰ است که صنعت نفت از کمبود سرمایه گذاری آسیب دید.

اخبار کوتاه 

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تحول صنعتی دیجیتال را 
چهارمین تحول صنعتی تاریخ خواند و گفت: شرکت ملی نفت 
ایران اگر بتواند به صورت جهشی وارد عرصه دانش بنیان شود 

می تواند سهمی قابل توجه در این تحول کشور داشته باشد.
به گزارش شانا، محسن خجسته مهر در نشست با شرکت های دانش بنیان و فناور 
ضمن اشاره به اینکه توان و ظرفیت های دانش بنیان ها برای شرکت ملی نفت 
ایران بسیار ارزشمند است، گفت: امیدوارم در آینده ای نزدیک شاهد دستاوردهای 

ارزشمندی در همکاری با این شرکت ها باشیم.
وی افزود: در مرز دانش بنیان شدن شرکت ملی نفت ایران به دنبال اختصاص 
زمان طولانی نیستیم، درست است که ما در این مسیر آینده، افق و چشم انداز 
داریم اما قصد نداریم مقدمه، طولانی تر از متن و اصل کار شود و زمان را از دست 
بدهیم، با توجه به اینکه شرکت های دانش بنیان در این مسیر سهیم هستند در کنار 

پیشگامی شرکت ملی نفت ایران دانش بنیان ها هم نقشی مهم دارند.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه هنوز گفتمان دانش بنیان ایجاد 
نشده و به بلوغ گفتمانی نرسیده ایم، ادامه داد: همانطور که مقام معظم رهبری 
اعلام کردند در مسیر دانش بنیان شدن باید بسیار گفتمان سازی کنیم و در این 
زمینه باید آرمان گرایانه جلو رویم، در واقع باید همیشه در مسائل سقف و اوج هر 

موضوعی را ببینیم. اگر اینطور نباشد، واکنش ما منفعلانه  خواهد بود.
تاریخچه علمی کشور نباید مغفول بماند

خجسته مهر گفت: وقتی به تمدن کشور نگاه می کنیم تمدنی بر اساس علم، 
دانش، مهندسی، معماوری و هنر در می یابیم؛ در مباحث فرهنگی اجتماعی و 
سیاسی تاریخچه و پیشینه ای بسیار ارزشمندی داریم؛ از این رو نباید اجازه دهیم 

این توان و استعداد مغفول بماند.
وی دولت سیزدهم را پیشگام در دانش بنیان شدن اقتصاد دانست و گفت: تغییر 
دولت ها باید نماد پیشرفت و تغییر باشد که در دولت سیزدهم این مهم میسر شد.

معاون وزیر نفت با بیان اینکه مقام معظم رهبری، برای دانش بنیان کردن اقتصاد 
دریچه ای تازه را رو به ملت ایران باز کردند، تصریح کرد: اگر به ۱۵ سال پیش نگاه 
کنیم، این گفتمان همیشه در کشور بوده است، اما متأسفانه ما قدرت جذب و توان 
این رویکرد را نداشتیم و بهتره بگویم ما وظیفه خود را به درستی انجام ندادیم و باید 
پاسخگوی ملت باشیم، مبادا سال های آینده بگوییم برای ملت کاری انجام نشد.

خجسته مهر از ایجاد ستاد تحول و پیشرفت فناوری های دانش بنیان خبر داد و 
گفت: همسو با سخنان بهمن ماه پارسال مقام معظم رهبری، این ستاد ایجاد شد 
و ظرفیت توانمند کردن این مجموعه وجود دارد اما لزوماً توانمندسازی آن به افراد 

محدود نیست بلکه افکار است که آن را راهبری می کند.
وی تحول در این مسیر را کاری زمانبر خواند و تصریح کرد: در شرایط کنونی بر 

اساس توانی که داریم، باید اصلاحاتی را در این حوزه انجام دهیم و انتظار تحول 
یک شبه نمی رود.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران درباره اصلاحات لازم در مسیر دانش بنیان 
شــدن شــرکت ملی نفت ایران گفت: بیش از ۱۰۰۰ میلیارد تومان با مراکز 
دانش بنیان  و دانشگاه ها قرارداد داریم که بیشتر کارهایی هستند که افراد عادی هم 

می توانند برای ما انجام دهند، اما این رویه نیازمند تغییر است.
قراردادهای دانش بنیان مسئله محور و فناور محور شد

خجسته مهر افزود: بر اساس مطالعات، مشاهده شد که مسائل اصلی مربوط به 
مخزن و چاه های نفت و گاز باقی مانده است و در معرض دید دانش بنیان ها قرار 
نمی گیرد؛ بر همین اساس تصمیم گرفتیم فعالیت هایی که به این مراکز سپرده 
می شود از میدان محور به سمت فناورمحور یا مسئله محور پیش رود و با دانشگاه ها 

بر همین اساس توافق کردیم.
وی درباره پیشرفت قراردادهایی که بر اساس مسئله محور امضا شده اند، گفت: 
بعضی از قراردادها  پیشرفت مطلوبی داشته اند و مانعی بر سر راه آنها نیست؛ حدود 
۷۰ میلیون یورو تنها ارزش ارزی این قراردادهاست و با مسئله محور شدن آن ها در 

مسیر اثربخش کردن آن ها گام نهادیم و به مسیر جهت دادیم.
معاون وزیر نفت درباره قراردادهای دانش بنیان کردن چاه های کم بازده یا متوقف 
نیز گفت: حدود ۷۰۰ تا ۷۵۰ حلقه چاه کم بازده و یا گاه غیر فعال داریم یا چاه هایی 
که تولید غیر اقتصادی دارند که بر این اساس، مسئله محوری کردن قرارداد آنها 
را پیش بردیم؛ در کمیسیون تخصصی شورای اقتصاد قراردادها تصویب شده 
اســت و ارزش آن ها حدود ۷۰۰ میلیون دلار اســت، حدود ۷۰ شرکت در این 

فراخوان حاضر شدند.
خجسته مهر درباره پیشنهادهایی که در نشست با شرکت های دانش بنیان از 
سوی این شرکت ها مطرح شد گفت: پیشنهادهایی که در این نشست مطرح 
شد به طور حتم در ستاد تحول یک به یک مورد بررسی قرار می گیرد؛ ما هنوز 
برای دانش بنیان شدن در اوایل مسیر هستیم و کارها باید مرحله به مرحله پیش 

برود تا به بلوغ خود برسد.
وی تولید گاز هلیوم را از مسائل مغفول در حوزه دانش بنیان برشمرد و گفت: گاز 
هلیوم یکی از مسائل مغفول است. میدان گازی پارس جنوبی بیشترین مقدار گاز 
هلیوم را در خود دارد که به دلیل نداشتن دانش فنی از استخراج این گاز بی نصیب 
مانده ایم در حالی که قطر ســال ها است که از این گاز بهره می برد و در صنایع 
نظامی، هسته ای، پزشکی و دیگر صنایع با فناوری بالا استفاده می شود؛ ما وارد 
کننده این گاز هستیم. فراخوان برای دانش بنیان کردن تولید این گاز صادر شده 
تا استخراج این گاز در کشور کلید بخورد، همچنین برای ایجاد واحدهای تولید 

ال ان جی کوچک فراخوان داده ایم تا به زودی صادر کننده این گاز شویم.

ورود جهشی به عرصه دانش بنیان می تواند انقلاب صنعتی 
چهارم را به دنبال داشته باشد

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: بعد از تحولات بسیار در تاریخ صنعتی 
جهان به تحول دیجیتال رسیدیم که به عقیده اندیشمندان برتر پایه های این 
تحول دیجیتال که به تحول چهارم معروف است، حرکت به سمت دانش بنیان 
کردن صنعت است که اگر بتوانیم در شرکت ملی نفت ایران به صورت جهشی 
وارد این عرصه شویم، سهم قابل توجهی در انقلاب صنعتی چهارم خواهیم داشت.
خجســته مهر افزود: دانش بنیان کردن باید مبتنی بر اقتصاد باشد، هر طرح 
اقتصادی سه مؤلفه دارد، زمان، قیمت و کیفیت و اگر طرحی مبتنی بر این سه 
اصل نباشد، دانش بنیان نیست؛ ما به دنبال بهره وری، کارایی و بازده هستیم، طرحی 
روی میز نگذاریم که این ویژگی ها را نداشته باشد؛ غیر از این، مصداق پول پاشی 

و اتلاف وقت است.
وی با بیان اینکه ما به دنبال استفاده از هر نوع فناوری نیستیم گفت: ما به دنبال 
فناوری هستیم که محصول جدید به ما بدهد و اگر این محصول به دست آید به 

معنای آن است که محصول قبلی باید از رده خارج شود.
معاون وزیر نفت درباره اقدام هایی که شرکت ملی نفت ایران باید در قبال مراکز 
دانش بنیان انجام دهد گفت: اینکه ماچه کمکی باید به دانش بنیان ها بکنیم نیز 
مسئله  است؛ ما امکانات، توان مالی و اختیارات داریم و یکی از وظایف اصلی ما 
این است که شرکت های را ایجاد کنیم که واقعا دانش بنیان هستند؛ از آنجا که 
نتوانستیم اطلاعات درستی در اختیار شرکت ها بگذاریم و اطلاعات را با آن ها 
به اشتراک بگذاریم، نتوانسته ایم از دانش آن ها بهره ببریم.خجسته مهر به الزام 
ریسک پذیر بودن در سرمایه گذاری اشاره کرد و تصریح کرد: در بعد کلان باید 
به سمت انجام سرمایه گذاری های خطر پذیر برویم. قرار نیست ریسک نکنیم؛ 
ریسک برای شکست نیست و قابل محاسبه است و ریسک در واقع برای موفقیت 
است. وی از ایجاد راهکارهای قانونی برای تسهیل مسیر مراکز دانش بنیان یاد و 
اذعان کرد: در بعضی از مواقع ما موظف به ایجاد راهکارهای قانونی هستیم و در 

دولت سیزدهم در این مسیر وزیر نفت گام های بزرگی برداشته است.
خجســته مهر درباره مراکز حمایت از شــرکت های دانش بنیان گفت: برای 
حمایت ها و انواع آن نیز نهادهای مختلفــی در وزارت نفت وجود دارد از پارک 
فناوری و نوآوری نفت و گاز گرفته تا صندوق فناوری و نوآوری. از طرف دیگر 
قانون بودجه نیز حمایت از این شرکت ها را برای ما میسر می کند. ما می توانیم از 
شرکت های نوپا یا استارت آپ که چابکی لازم را دارند به نفع خودمان استفاده کنیم 

که یک مزیت رقابتی به شمار می رود.
وی درباره مراحل دانش بنیان سازی گفت: بومی سازی تولید کالاهای پر مصرف 
برای عبور از شرایط تحریم تنها مقدمه کار شرکت های دانش بنیان است و در این 
مسیر باید جلوتر برویم و در مرحله میانی از فناوری های پیشرفته استفاده کنیم و 
به سمت تجاری سازی برویم و مرحله متعالی سازی آن، حاکم کردن و نهادینه 

کردن فناوری های دانش بنیان در کل چرخه ذینفعان است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران نتیجه مجموعه این اقدام ها را تحول صنعتی 
در شــرکت ملی نفت ایران دانست و گفت: ما پایگاه داده منسجم و تخصصی 
نداریم اگر داریم نیز کامل و تخصصی نیست، منظور از داده ها شناخت بخش 

عرضه و تقاضاست، اما بخش مربوط به ارائه ایده ها در بخش تقاضا نداریم.
پایان نامه های دکتری بر اساس مسائل شرکت ملی نفت ایران 

هدفمند می شوند
خجســته مهر افزود: تاکنون نیامده ایم مسائل را به دانشجویان و متخصصان 
به صورت فردی بدهیم تا به دنبال راهکار باشند، بر همین اساس می خواهم اعلام 
کنم که هفته گذشته در هیئت مدیره شرکت ملی نفت ایران مصوب کردیم تا با 
شرایطی جذاب دانشجویان دوره دکتری پایان نامه هایشان را با پیشنهادهای فنی 
ارائه شده از سوی شرکت ملی نفت ایران پیش ببرند و برای اجرای این پایان نامه 

حقوق بگیرند که این موضوع برای نخستین بار اتفاق افتاده است.
وی با بیان اینکه امکانات باید بر اســاس نیاز بالادســتی و نیاز دانش بنیان ها 
ایجاد شود، گفت: بر همین اساس ما به سمت ایجاد آزمایشگاه های تخصصی 
گام برداشتیم و در همین زمینه برای نمایشگاه نفت پیش رو تصویب کردیم از 
شرکت های دانش بنیان هزینه ای دریافت نگردد؛ اگرچه هزینه قابل توجهی نیست، 

اما نشان می دهد که ما به شرکت های دانش بنیان توجه ویژه داریم.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: در بخش بالادست باید به سمت اجرای 
پایلوت های فناورانه برویم که در این زمینه نمونه ای نداشته ایم، برای نمونه در حوزه 
ازدیاد برداشت به سمت دانش بنیان نرفته ایم و به کمک شرکت های دانش بنیان در 
این زمینه نیاز داریم، ما نیز وظیفه داریم در مقابل این شرکت ها نیرهای خوش ذوق 
و خوش سلیقه قرار دهیم و دانش بنیان را به فرهنگ و گفتمانی در صنعت نفت 

تبدیل کنیم.

تحولصنعتیایراندرشرکتملینفتایرانرقممیخورد
مدیرعاملشرکتملینفتایران:

وزیر نفت گفت: کل درآمد حاصل از فروش نفت، میعانات 
گازی و محصولات پتروشــیمی وصول شــده اســت. به 
گزارش شانا ، جواد اوجی درباره چگونگی استفاده از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیان در وزارت نفت اظهار کرد: وزارت 
نفت برای اســتفاده از این ظرفیت در حوزه کاری خود و در 
بحث بهینه سازی مصرف ســوخت، افزایش تولید به ویژه 
در عرصه های کم بازده، زنجیره صنایع تکمیلی پتروشیمی، 
جمع آوری گازهای مشــعل و از همه مهمتر ادوات مورد نیاز 

صنعت نفت که وارداتی است، فراخوان داده است.
وی ادامه داد: ۱۵۰ شرکت از میان همه شرکت های دانش بنیان مشخص 
شدند و دوستان مراحل نهایی بررسی را طی می کنند که این شرکت ها به 
استان ها معرفی و از تسهیلات وام های کم بهره و تسهیل چتر وزارت نفت 
برخوردار می شوند.وزیر نفت تصریح کرد: از توان این شرکت های دانش بنیان 
در حوزه های اشــاره شــده و برای افزایش بهره وری در حوزه صنعت نفت، 

کاهش هزینه ها و اشتغال آفرینی استفاده می شود.
اوجی در بخش دیگری با ارائه توضیحی به اظهارات خود مبنی بر اختصاص 

۸۰ میلیارد دلار یارانه و گزارش سازمان جهانی انرژی از اختصاص ۲۵ میلیارد 
دلار یارانه در ایران، گفت: این قیاس با توجه به میزان اتلاف انرژی در کشور 
انجام شد.وی ادامه داد: نرخ هر متر مکعب گازی که به مردم ارائه می شود، 
زیر یک سنت است در حالی که در بازارهای جهانی تا ۴۰۰ سنت هم خرید 

و فروش می شود. 
به همین دلیل اگر این را با قیمت های جهانی ارزش گذاری کنیم، می بینیم 
که عمده محصولات ما خارج از الگوی مصرف در کشور، مصرف می شود. 
وزیر نفت همچنین در پاسخ به این پرسش که آیا جمهوری اسلامی درآمد 

ارزی حاصل از سوخت های صادراتی را با توجه به تحریم ها در اختیار می گیرد 
یا خیر، اظهار کرد: هر چه نفت و میعانات محصولات پتروشیمی که فروختیم 

همه را زمان سر رسید وصول کردیم.

وزیرنفت:

کلدرآمدحاصلازفروشنفتومیعاناتوصولشدهاست

معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا از آمادگی وزارت 
نیرو برای واگذاری آب های گرم معدنی شهرستان 
نیر به سرمایه گذاران خبر داد و گفت: شهرستان 
نیر با توجه به وجود چشمه های فراوان و مناطق 
بکر و سرسبز، بهترین مکان برای سرمایه گذاری 

در حوزه آبهای گرم معدنی است.
محمد جوانبخت در جریان بازدید از سد یامچی اردبیل بر لزوم 
تامین آب کشاورزی برخی از روستاهای پایین دست سد یامچی 
از جمله یامچی سفلی و رضاقلی قشلاقی و همچنین روستای 
یامچی علیا در بالادســت این سد تاکید کرد و خواستار انجام 
بررســی ها درخصوص نحوه تخصیص آب کشاورزی به این 

روستاها و اجرایی شدن آن شد.
وی همچنین با اشاره به اهمیت تامین آب شرب پایدار برای 
شهروندان و مصارف کشاورزی بر نظارت دقیق به الگوی کشت 
اراضی پایاب شبکه آبیاری یامچی تاکید کرد و با توجه به کاهش 
بارش های حوضه آبریز ســد یامچی در سال جاری، خواستار 

صرفه جویی در مصارف مختلف آب این سد شد.
جوانبخت در ادامه به ایجاد تاسیســات و زیرســاخت های 
گردشگری در اطراف سد یامچی تاکید کرد و افزود: سد یامچی 
یکی از نقاط زیبا و طبیعی استان اردبیل برای ایجاد تاسیسات 
و زیرساخت های گردشگری است و با اجرای پروژه گردشگری 
در این سد شاهد حضور گردشگران و مسافران دراین منطقه 

خواهیم بود.
معاون وزیر نیرو در امور آب وآبفا بار دیگر با تاکید بر ضرورت 
صرفه جویی و مصرف بهینه آب افزود: وزارت جهاد کشاورزی و 
وزارت نیرو در زمینه آبیاری تحت فشار و قطره ای اقدامات خوبی 
انجام داده اند و امید اســت با صرفه جویی ۲۵ درصدی در این 

بخش ها مشکلات آب شرب و صنعتی برطرف شود.
وی در ادامــه از آمادگــی امور آب برای واگــذاری آب های 
گرم معدنی شهرستان نیر به سرمایه گذاران خبر داد و گفت: 
شهرستان نیر با توجه به وجود چشمه های فراوان و مناطق بکر 
و سرسبز، بهترین مکان برای سرمایه گذاری در حوزه آبهای گرم 
معدنی است و سرمایه گذاران می توانند با حضور در شهرستان از 

این نعمت الهی به نحو احسن استفاده کنند.
جوانبخت گفت: در راستای اجرای شعار سال جدید که توسط 
مقام معظم رهبری با عنوان »تولید ،دانش بنیان ، اشتغال آفرین 
»نامگذاری شده است، امکانات و ظرفیت های بخش آب استان 

شناسایی و به سرمایه گذاران واگذار شود.
وی درادامه خاطرنشان کرد: برای ارائه خدمات بهتر به مردم 
از هر فرصتی استفاده خواهیم کرد تا زمینه برای رشد و توسعه 
اقتصادی منطقه و ورود ســرمایه بخش خصوصی به منطقه 

فراهم شود.

وجود بیش از هزار میلیارد تومان طرح نیمه تمام 
آبی در وزارت نیرو و کمی بودجه

معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: بالغ بر هزار میلیارد تومان 
طرح های نیمه تمام در بخــش آب وزارت نیرو وجود دارد که 
تکمیل و بهره برداری از این طرح ها با بودجه موجود آن را سخت 

کرده است.
محمد جوانبخت همچنین در نشست تخصصی بررسی آخرین 
وضعیت منابع آب و خاک استان اردبیل که با حضور رئیس و 
اعضای کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد، افزود: تکمیل پروژه های 
اولویت دار جزو سیاســت های وزارت نیرو در طول سال جاری 

خواهد بود.
وی ادامــه داد: تکمیــل پروژه های مــرزی همچنان جزو 
اولویت های اصلی وزارت نیرو است و برای تکمیل این پروژه ها 

برنامه ریزی لازم به عمل آمده است.
مدیرعامل شــرکت مدیریــت منابع آب ایران با اشــاره به 
ظرفیت های بخــش آب بودجــه ۱۴۰۱  بــرای تکمیل و 
بهره برداری از پروژه های نیمه تمام گفت: بالغ بر هزار میلیارد 
تومان طرح های نیمه تمام در بخش آب وزارت نیرو وجود دارد 
که تکمیل و بهره برداری از این طرح ها با بودجه موجود آن را 

سخت کرده است.
جوانبخــت ادامه داد: ما بخش قابل توجهی از این طرح ها را 

طبق برنامه ریزی امسال و سال آینده تکمیل و به بهره برداری 
خواهیم رساند.

وی درباره  آبرسانی به ۱۰ هزار روستا در قالب جهاد آبرسانی، 
افزود: وزارت نیرو در همین راستا طرح آبرسانی به ۷ هزار روستا 
را با قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( به امضا رسانده و انجام خواهد 
داد.معاون وزیر نیرو گفت:  مشکل تنش آبی شهرها نیز از جمله 

برنامه های جدی وزارت نیرو است.
جوانبخت خاطرنشان کرد: برای آبرسانی به شهرها ظرفیت 
خوبی در بودجه امسال پیش بینی شده که جزو اولویت های ما 
است.وی تامین آب شرب را جزو خطوط قرمز وزارت نیرو عنوان 
کرد و گفت: وزارت نیرو در این باره گام های موثری برداشته که 

در آینده شاهد به ثمر نشستن آنها خواهیم بود.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران خاطرنشان کرد: 
مشکل کمبود و بحران آب تا چندسال اخیر تبدیل به باور نشده 
بود و در حال حاضر این مشکل تبدیل به چالش اساسی کشور 

شده است.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، اصلاح ســاختار و رویکرد 
مدیریتی را از دیگر سیاســت های وزارت نیرو در دولت جدید 
عنوان کرد و افزود: مدیریت پیوسته حوضه های آبریز برای برون 
رفت از بخش قابل توجهی از مشکلات در همین راستا عملیاتی 

شده است.
جوانبخــت دربــاره  کاهــش ۲۰ درصــدی بارش ها در 

شهرستان های شمالی استان اردبیل در سال آبی جاری، گفت: 
برای جبران این کاستی ها ناچاریم برنامه های سازگاری با کم 
آبی و مدیریت مصرف آب و رعایت الگوی کشــت را مدنظر 

قرار دهیم.
  قرارداد آبرسانی به هفت هزار روستا 

به امضا رسید
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا از انعقاد قرارداد آبرسانی به 
هفت هزار روستای کشور خبر داد و گفت: این کار بزرگ عمرانی 
با مشارکت قرارگاه امام حسن مجتبی)ع( در همه استان ها به 

اجرا در می آید.
محمد جوانبخت همچنین در جریان سفر به منطقه مغان در 
شمال استان اردبیل و در جلسه مشترک با مسئولان استانی 
و اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی گفت: 
وزارت نیرو در نظر دارد طی سه سال به ۱۰ هزار روستای کشور 
آبرسانی کرده و شاخص دسترسی روستاییان به آب آشامیدنی 

را ارتقا دهد.
وی با اشاره به بروز تنش آبی در بسیاری از شهرهای کشور 
افزود: تامین آب آشامیدنی مناطق شهری و روستایی خط قرمز و 
اولویت وزارت نیرو است و در همه تخصیص آب از منابع موجود، 

این مساله در اولویت قرار دارد.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، کمبود آب خشکسالی در 
منطقــه خاورمیانه و حتی در داخل ایران را جدی خواند و بیان 

کرد: در گذشته به جای ارائه راهکار برای مدیریت خشکسالی، 
به صورت مســتمر بر مطالبات در این زمینه دامن زده شده و 
احداث ســد و انتقال بین حوزه ای، پیامد همین دامن زدن به 

مطالبات بوده است.
وی خواستار سازگار شدن همگانی با شرایط خشکسالی در 
ایران شد و گفت: اکثر مطالبات در حوزه توسعه ای بخش آب 
مطرح شده در حالی که میزان نزولات در سال های گذشته به 
طور مستمر در حال کاهش بوده و حتی میزان بارش در استانی 
مثل اردبیل امسال ۲۰ درصد کمتر از شرایط خشکسالی سال 

گذشته بوده است.
جوانبخت، توسعه و رونق کشــاورزی را منوط به تامین آب 
مطمئن دانســت و بیان کرد: معیشت مردم و اقتصاد بخش 
اعظمی از کشور به کشاورزی و تامین آب این حوزه بستگی دارد 
و مشکلات جدی در این حوزه وجود دارد و باید نوع و الگوی 

کشت و زرع و میزان و کیفیت بهره برداری از آب تغییر یابد.
وی اظهار کرد: وزارت نیرو ســعی کرده که مشارکت بیشتر 
ذینفعان در مواجهه با بحران کم آبی و خشکسالی را به عنوان 

یکی از حلقه های گمشده این بحث پیگیری و جلب کند.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، خواســتار تدوین ساختار 
و برنامه جامع برای مواجهه با پدیده خشکســالی شد و افزود: 
حوضه های آبریز باید با ســاختار جدید و متناسب با وضعیت 

خشکسالی مدیریت شود.
 وزارت نیرو یکهزار هزار میلیارد تومان

 پروژه نیمه تمام دارد
وی همچنین با بیان  این که وزارت نیرو یک هزار هزار میلیارد 
تومان پروژه نیمه تمام با قیمت آخر سال ۱۴۰۰ دارد، گفت: اتمام 

همه این پروژه ها از توان مالی دولت خارج است.
جوانبخت بیان کرد: وزارت نیرو برای مدیریت این وضعیت، 
پروژه هــای اولویت دار را تعریف و جدا کرده و بر این اســاس 
۳۰۰ هزار میلیــارد تومان پروژه موجود نیمه کاره را در اولویت 

تکمیل و اجرا قرار داده است.
وی اظهار کرد: بر اساس برنامه تدوین شده توسط وزارت نیرو، 
اجرای و تکمیل این پروژه ها در سال جاری و سال آینده برنامه 
ریزی شده و تکمیل پروژه پایاب سدخداآفرین و سد انحرافی 

قئزقلعه سی در شمال استان اردبیل هم جزو این پروژه ه است.
معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا، اجرای پروژه های آبهای 
مرزی را همچنان اولویت وزارت نیرو برشمرد و بیان کرد: این 
امر در کنار آبرسانی روستایی و شهری در راس برنامه های وزارت 

نیرو قرار دارد.
وی از پیگیری حقابه ایران از رود ارس با مقامات کشور ترکیه 
خبر داد و گفت: ما پیگیر حقابه خود در همه آبها مرزی و مشترک 
هستیم و پیگیری ها در این زمینه به صورت جدی جریان دارد.

معاون وزیر نیرو:

قرارداد آبرسانی به هفت هزار روستا به امضا رسید

معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه قیمت 
گازوئیل  در کشــورهای همسایه ۶۰ برابر 
ایران اســت، گفت: با توجه به این اختلاف 
قیمت، عمده قاچاق سوخت در کشور مربوط 
به گازوئیل است، اما در مورد بنزین به دلیل 
کنترل مصرف با کارت سوخت، قاچاق قابل 

کنترل است. 
جلیل ســالاری با اشاره به اینکه مصرف بنزین زیر 
۱۰۰ میلیون لیتر در روز قــرار دارد، افزود: با توجه به 
پیش بینی ها، میزان مصــرف بنزین را تخمین زدیم. 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی به موضوع قاچاق ســوخت اشاره کرد و گفت: 

واقعیت این است که با توجه به اختلاف قیمت گازوئیل 
در ایران و کشورهای همسایه، قاچاق سوخت جذاب 

است.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما در زمینه فروش نفت 
به رقم های بسیار خوبی رسیده ایم و تمامی درآمدهای 
فروش نفت را وصــول می کنیم، حتی اگر برجام هم 
نباشد، تأمین ارز کشور به نحو مناسبی انجام خواهد 

شد.
به گزارش شــانا، علی صالح آبادی در پاســخ به پرسشی درباره 
نوســانات اخیر بازار ارز، با بیان اینکه درآمدهای ارزی کشــور در 
مقایسه با پارسال بهتر شــده است، تصریح کرد: درآمدهای ارزی 
صادرات های صورت گرفته به خصوص صادرات نفتی وصول شده 
است و در همین فروردین ماه اوضاع خوبی در حوزه درآمدهای ارزی 

داشتیم.
وی با بیان اینکــه  ۱۱ میلیارد دلار در فروردین ماه ارز تخصص 

داده ایم، افزود: وضع خوب است و خوشبختانه نسبت به پارسال در 
زمینه تخصیص ارز به جایگاه ارزشمندی رسیده ایم.

رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر اینکه بازار متشــکل ارزی 
وضع خوبی دارد، تصریح کرد: صادرکنندگان اسکناس های خود را 
می آورند و در سامانه نیما قیمت ها از ثبات خوبی برخوردار است. لذا 

در زمینه تأمین منابع ارزی هیچ مشکلی نداریم.
*وصول مطالبات از کشور انگلیس

صالح  آبادی درباره ارزهای بلوکه شده کشور در برخی کشورهای 
خارجی، گفت: مطالبات ما از کشور انگلیس وصول شده است و حتی 
از آن پول استفاده نیز شده است. راجع به سایر وجوه مسدودی نیز به 
مرور زمان اطلاع رسانی کرده و خواهیم کرد، باید در مجموع گفت 

که روند کار به خوبی پیش می رود.

وی درباره سرنوشت مذاکرات هسته ای و تأثیر توافق یا عدم توافق 
با طرف های ۴+۱ بر بازار ارز ایران، با بیان اینکه رقم های اعلام شده 
برای آینده قیمت ارز، صحیح و کارشناسی نیست، اظهار کرد: این 
رقم ها برای تحت تأثیر گذاشتن ثبات بازار ارز است، پرسش من این 
است مگر در سه سال گذشته که ما تحریم بودیم ارز کشور تأمین 
نشده است؟ ما همین الان ظرفیت تولید نفت و فرآورده های آن را 

به دوران قبل تحریم بازگردانده ایم.
رئیس کل بانک مرکزی گفت: ما در زمینه فروش نفت به رقم های 
بسیار خوبی رسیده ایم و تمامی درآمدهای فروش نفت را وصول 
می کنیم، بنابراین حتی اگر برجام هم نباشــد، تأمین ارز کشور به 
 نحو مناسبی انجام خواهد شد و هیچ مشکلی در بازار ارز نخواهیم

 داشت.

معاون وزیر نفت اعلام کرد؛ رئیس کل بانک مرکزی مطرح کرد؛

کنترل قاچاق بنزین با کارت هوشمند سوخت افزایش فروش نفت به ارقام بسیار خوب و وصول تمام درآمد ارزی


